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I a d i -
Zadnja volilna konferenca je pokazala dokaj klavrno po

dobo zanim anja za delovanje organizacije ZMS v  naši tovarni.

Ob 8. marcu
Ko bomo letos praznovali 

skupno z našimi delovnimi to
varišicami 8. marec — praz
nik, ki je tesno povezan z ve
likim i pridobitvami našega 
narodno - osvobodilnega boja 
in je tudi sam zunanji izraz 
ene od velikih pridobitev te
ga boja: ZAGOTOVLJENE E- 
NAKOPRAVNOSTI NAŠIH  
DELOVNIH ŽENA, se spom 
nimo tudi na to, kako bi to 
pridobitev na današnji stop
nji družbenega razvoja še da
lje uspešno in kar najbolj u- 
činkovito razvijali.

Praznovanje letošnjega 8. 
inarca naj bi bilo zopetna pri
ložnost za to, da ugotovimo 
in analiziramo v naših sredi
nah, kjer srečujemo na delov
nih mestih tudi tovarišice, ka
ko daleč smo prišli v našem  
skupnem  prizadevanju, da bi 
povsem  — v akcijah in deja
njih, ne le po duhu črke — 
zagotovili našim delovnim že
nam njihov formalno-pravni 
položaj v naši družbi. Torej 
vse tisto, kar je  sicer lepo za
pisano v naši ustavi in ustav
nih dopolnilih!

Že precej bomo storili s ta
ko zavestno usmeritvijo, še 
mnogo več pa, če bomo s spre
m ljajočim i ukrepi in akcija
m i na vseh ravneh družbene
ga odločanja omogočili, da bo
do žene v praksi tudi lahko 
uresničevale svojo družbeno 
vlogo — ne le kot matere in 
gospodinje, marveč tudi kot 
družbene soustvarjalke.

Resno bi se namreč morali 
zamisliti nad pojavom, da 
kvantitativna udeležba in 
mnogokrat tudi aktivnost že
na v delavskem in družbenem  
upravljanju pojemata. Mar ni 
to že kar zanesljiv signal za 
ugotovitev, da naši sodelavki 
v  proizvodnji in na drugih de
lovnih mestih še vedno nismo  
zadostno zagotovili vsega ti
stega, čem ur navadno pravi
mi: razbremenitev v drugem  
delu njenega življenja in so
časno vedno bolj čislanega 
družbenega poslanstva: v ma
terinstvu, na področju vzgo
je otrok, v gospodinjstvu, 
skratka: v vsem  tistem, kar 
ji v vsakdanjem  življenju na
laga dvojne dolžnosti: kot pro
izvajalki na eni ter materi in 
ženi na drugi strani.

K ljub m ajhn i udeležbi čla
nov te  organizacije, je dobil 
s ta ri odbor razrešnico, izvoljen 
pa je  bil novi; sestavljen je 
predvsem  iz m ladih in p e r
spektivnih  članov našega ko
lektiva, Sestavljajo  ga: Peter 
V esenjak — skladišče, Peter 
Č ulibrk in Boris Urbančič — 
strojno vzdrževanje, Dušan Ha- 
zabent — IBM, Miro Kovač — 
anodna m asa, Teja M esarič — 
komerciala, Ivan  P in terič  -— 
promet, Janko  Meglič — raz
voj, Jože M uršek — livarna, 
Ivan  A rbeiter — elektroliza in 
M irko Pabdi — stikalnica.

Ni potrebno posebej poudar
jati, da je  na novo izvoljeni 
odbor sprejel dokaj težavno in 
nehvaležno nalogo, kako ponov
no obuditi in  ak tiv ira ti m la
de, saj mnogi ne vedo, da ta 
organizjacijai v  naši tovarni 
sploh obstaja. Nujno potrebno 
je, da se čim prej m edsebojno 
seznanimo in kolektivno re 
šujem o probleme, s katerim i se 
srečujem o na svojih delovnih 
m estih in v vsakodnevnem  živ
ljenju.

Na novo izvoljeni odbor je  na 
svoji zadnji seji že sprejel be
sedilo dokum enta, k i naj bi bil 
tem elj za delovanje te  organi
zacije v prihodnjem  enoletnem 
obdobju. Delovna usm eritev v

Dokler namreč na tem  pod
ročju ne bomo dosegli bolj o- 
tipljivih rezultatov, bo še ved
no vprašljivo, ali lahko naša 
delovna žena povsem učinko
vito in neovirano uresničuje 
svoje samoupravi j  alsko po
slanstvo v naši družbi.

To skrom no razmišljanje ob 
letošnjem  8. marcu naj ne bi 
izzvenelo pesimistično, prej 
kot navdih in pobuda za še 
odločnejše ukrepanje v tem  
smislu, da bo vsakoletni 8. ma
rec tudi vsebinsko in družbe
no angažirano bogatejši — 
predvsem za tiste, katerim  je 
prvenstveno namenjen.

V znam enju teh misli in ho
tenj naj ob letošnjem  8. mar
cu zaželimo našim delovnim  
ženam  —• sodelavkam, na ka
teremkoli delovnem m estu že 
z nami soustvarjajo  — mno
go osebne sreče in zadovolj
stva v družinskem krogu in 
v podjetju. Obenem pa topla 
zahvala za neprecenljiv delež, 
katerega so prispevale, skup
no s svojim i sodelavci, da je 
tudi naš industrijski gigant 
na Dravskem polju postal po
jem  za jugoslovansko sociali
stično stvarnost.

S. K.

tem  le tu  sloni na stopnji ku l' 
tu rne  in  politične razgledano
sti, na športnem  in rek rea tiv 
nem udejstvovanju  m ladih v 
naši tovarni.
Naj povzamem le 'n e k a j osno
vnih tez tega dokum enta:
— V feb ru arju  ali m arcu želi

mo izvesti izobraževalni se
m inar za člane našega pred
sedstva in  predsedstva ZMS 
iz naselja. Na tem  semi
n a rju  naj bi seznanili naše

člane s problem atiko v naši 
tovarn i in našli z mladinci 
iz naselja skupna stališča 
za nadaljn je  delo. N adalje 
moram o krepiti sodelovanje 
z ostalim i m ladinskim i ak 
tivi, ObK ZMS in RK ZMS;

— izvedli bomo vse, že trad i
cionalne akcije (sprejem 
Titove štefete, proslave 
Dneva mladosti, sprejem  pi
onirjev iz osnovne šole »Bo
ris Kidrič« Kidričevo v 
ZMS itd.);

— skrbeti m oram o za tesno 
sodelovanje z vsemi DPO

mlad
in sam oupravnim i organi ; 
u sm erjati m lade k njihove
mu delovanju;

— z vestnim  delom želimo pri
tegniti k  sodelovanju vse 
naše in na novo sprejete 
člane;

— čimveč m ladih moramo 
prip rav iti za sprejem  v  ZK, 
saj vemo, da se OO ZK 
stara iz leta v Leto; zato 
je  kadrovanje m ladih n u j
no potrebno ;

•—• zavzemati se m oram o za 
takšno sistemizacijo delov
n ih  mest, ki bo tem eljila na

izobrazbi in  sposobnosti za
poslenih;

—■ sodelovali bomo na proslavi 
ob 60-letnici rojstva Borisa 
K idriča —• 10. -aprila;

—■ nadalje moram o vzpodbuja
ti šport, rekreacijo in k u l
tu ro  z izleti, športnim i ig ra
mi, razstavam i, zabavno
glasbenimi prireditvam i itd.

P rva inaša večja akcija bo 
organiziranje izleta na Planico 
ob tekm ovanju za svetovno 
prvenstvo v sm učarskih pole
tih.

Iz tega je  razvidno, da je  de-

i  m
lovni program  'sestavljen ob
širno, vendar pa p ri realizaci
ji določenih nalog računam o 
na vsestransko pomoč ostalih  
DPO. Brez dvom a bo na uspeh 
delovanja ZMS vplivala vrsta 
objektivnih ovir, ki v  najrazlič
nejših  oblikah otežkočajo vso 
dejavnost. V endar večino teh 
ovir lahko prem agam o z vstraj- 
nim  kvalitetn im  in odgovor
nim  delom. Objektivne ovire 
so preprosto izgovor za lastno 
nesposobnost in napake. P rav  
tako tudi denar ne sm e biti 
izgovor za neaktivnost.

Vedno m oram o analizirati 
rezultate svojega dela in raz
iskovati vzroke za težave, ki 
nas ovirajo pri delu.

Mislim pa, da si uspešnega 
'delovanja naše organizacije 
ne moremo p redstav lja ti brez 
učinkovitih sredstev za obve
ščanje.

Zato upam, da bo naša orga
nizacija našla v tem  glasilu 
svojo stalno rubriko, v kateri 
bo lahko predsedstvo 'sproti ob
veščalo svoje člane o sprotnih 
in bodočih akcijah.

U. B.

Glinica

V  tej š te v ilk i p re b e rite :

Krajevna samouprava pri nas
10. april -  praznik Kidričevega —  Program Krajevne 
skupnosti Kidričevo za leto 1972 —  Kakšne so potrebe 
posameznih krajevnih odborov?



Še ni prepozno
Smo v  času velike reorgani

zacije dela in sistem atizacije  
delovnih m est. Pri tem  sm o že 
naredili nekaj napak, katere še 
vedno lahko popravim o z manj 
truda in bolečin, kot bi to bi
lo  pozneje.

Že vrsto let v  vsej jugoslo
vanski industriji govorim o o 
potrebi po kadrih, o nadaljnjem  
izobraževanju že obstoječih  
kadrov, ker bomo s tem  pove
čali delovno storilnost, izboljša
li  kvaliteto dela in  stopili velik  
korak naprej v  nadaljnjem  
razvoju gospodarstva. To geslo  
je vsekakor velja lo  tudi za n a 
šo tovarno, vendar tudi do da
nes to vprašanje ni zadovolji
vo rešeno. Iz lastnih izkušenj 
in  izkušenj svojih  kolegov bom  
poskusil pojasniti, zakaj m e
nim, da sm o še vedno daleč od 
rešitve tega problema.

Že v  prejšnji štev ilk i »A lu
m inija« je  bilo v  dopisu o ti- 
tograjski tovarni alum inija za
pisano, koliko strokovnega ka
dra je tam  zaposleno in  kak
šne m ožnosti so ti kadri im eli 
za izpopolnjevanje v  stroki. 
Prim erjajm o število  zaposlenih  
z visoko, višjo in srednjo stro
kovno izobrazbo v  Titogradu  
in  v  naši tovarni in bomo osta
li začudeni nad pokazatelji.

M islim: ni potrebno dokazo
vati, da večje  število  strokov
nega kadra v  Titogradu po
m eni tudi neprim erno boljšo  
osnovo za kvalitetnejše delo 
in  uspešnejše nastopanje na  
notranjem  in zunanjem  trži
šču. N aš delavec zna delati in  
mu tudi težje delo n i poseben  
problem , vendar pa potrebuje 
strokovno osebo, k i m u bo d e
lo olajšala, vpelja la  sodobnej
še  m etode dela  in tako zm anj
šala lastne stroške pri proiz
vodnji alum inija; ti v  današ
n ji situaciji presegajo prodajno 
ceno alum inija na tržišču.

Potrebo po kadrih čutimo 
vsi in vsi priznavajo, da stro
kovno sposobne ljud i še kako 
potrebujem o v  naši tovarni, ko 
pa je  potrebno to vprašanje  
urediti — takrat odpovemo.

Smo ena od redkih tovarn, 
ki nudim o zelo malo za izo
braževanje svojih  ljudi. Res 
je, da finančno dostikrat nu
dim o pomoč, ki je potrebna, 
vendar to še zdaleč n i vse, kar 
potrebuje človek pri izrednem  
študiju. Izreden študij je danes 
po obsegu snovi popolnom a  
izenačen z rednim  in  je  zato 
študij izrednim  študentom  še 
posebej otežkočen. Razen 
opravljanja izpitov, potrebnih  
vaj in izdelav program ov za 
večino izpitov, morajo izredni 
študentje še na svojih  delov
nih m estih  opraviti vse zaupa
ne jim  naloge.

N i treba biti velik  m islec, 
da bi (razumeli potrebo teh  
študentov po prostem  času— 
vsaj za delno norm alen študij!

Tu pa nastanejo težave, ka
terim  se je, izgleda, težko izo
gniti, vsaj sedaj, dokler plan  
kadrov za našo tovarno še ni 
sestavljen. Pogovarjal sem  se 
s članom  odbora za izobraže
vanje in  štipendiranje, ki mi 
je odkrito povedal, da je gla
soval (in bo to tudi v  bodoče 
storil) proti prošnjam za iz
redni plačani dopust, ki sva' 
ju s kolegom  naslovila  na ta 
odbor. Svoje stališče je opra
v ičeval z naslednjo ugotovitv i
jo: vsak, ki dokonča študij in 
dobi s tem  višjo kvalifikacijo  
ali višjo strokovno izobrazbo, 
avtom atično postaja problem  
za tovarno.

D elovna mesta,; katera bi 
lahko zasedel z doseženo višjo  
izobrazbo, so že zasedena, s i
cer po ljudeh z izobrazbo, ki 
ne ustreza zahtevani, toda za
sedena so. Č lovek z doseženo 
višjo  izobrazbo in seveda z več
jim  znanjem  postavlja zahte
vo, da bi mu dodelili odgovar
jajoče delovno m esto, katerega  
praktično ni. Tako nastanejo  
problem i, ki se vlečejo precej 
dolgo in  zelo škodujejo, tako 
posam ezniku, kot tudi delovni 
organizaciji. Posam eznik na  
nižjem  delovnem  m estu izgub
lja  možnost za izpopolnjevanje  
in  napredovanje v stroki, de
lovna organizacija pa izgublja  
potencialnega strokovnjaka, ki 
bi, če bi ga pravilno izkoristi
li lahko precej prispeval ce
lotnem u kolektivu.

Iz tega je  lahko sklepati, da 
je potrebno skupno sestaviti 
plan kadrov; pri tem  upošte
vati v se  potrebe, razpoložljive 
in  potencialne kadre, ki že v 
tovarni obstajajo. Ce je človek  
sposoben opravljati zahtevano  
delovno m esto, kljub pom anj
kanju zahtevane izobrazbe, mu  
je treba om ogočiti, da v do
ločenem  času to izobrazbo tu
di doseže.

Ce to ne doseže, b i kadrov
ski oddelek moral takoj posre
dovati. Konkretno, če delovno  
m esto zahteva v išjo  izobrazbo 
od izobrazbe, katero im a ose
ba, ki to delovno m esto zase
da, je  potrebno narediti pogod
bo s to osebo, da v  določenem  
času to izobrazbo tudi doseže, 
če pa ne, na tem  m estu ne m o
re ostati in  jo naj zam enja 
oseba, k i si je  med tem  to izo
brazbo že pridobila. Seveda, 
pri tem  je treba upoštevati ra
zen diplom e tudi delovne spo
sobnosti; om ogočiti pa m ora
mo izobraževanje predvsem  
ljudem , do 45 let starim. P o
moč, katero bi kolek tiv  pri 
tem  nudil, se nanaša predvsem  
na izredni plačani dopust, ki 
je najbolj pereč problem  v  na
ši kadrovski politiki, obenem

pa najbolj pom em ben pri iz 
rednem  študiju.

Sedaj, pri razporeditvah na 
nova delovna m esta po novi 
organizaciji dela, v si ti m o
m enti niso upoštevani. Obsta
jajo prim eri, da so na delov
na m esta, za katere je  zahte
vana v išja  strokovna izobraz
ba, določeni ljudje s srednjo 
izobrazbo, ki pa nim ajo nobe
nih am bicij, da bi kdajkoli 
končali višjo stopnjo; v  ozadju 
pa so ostali ljudje, ki že danes 
študirajo in bodo v  doglednem  
času zahtevano izobrazbo tudi 
dejansko dosegli.

Če bomo podobne stvari od
klonili in  rešili že danes, ko 
zato im am o vse možnosti, bo
mo olajšali delo odboru za izo
braževanje in  štipendiranje pri 
njegovih odločitvah, vnesli bo
mo pravo vzdušje m ed ljudi 
na delovnih m estih  in se izo
gn ili konfliktom  ter nereše
nim  vprašanjem . Pri tem  bi 
om enil prim er ing. strojništva, 
ki ni dobil ustreznega delovne
ga m esta celih štiriinpol let, 
ravno zaradi neurejenih vpra
šanj, katere om enjam  v  sv o 
jem  članku.

N e sm em o nam reč čakati na 
nove makro sprem em be v  naši 
organizaciji dela, da bi takšna  
vprašanja uspešno rešili/

Dolžnost vseh  nas je, da te 
stvari rešujem o kontinuirano 
in pravočasno, da ne čakamo 
novih konfliktnih prim erov, 
ker s tem  rešujem o zelo pro
blem atična vprašanja in če ho
čete — z izboljševanjem  struk
ture izobraženosti — tudi bolj
še delamo.

VOJO VELIČKOVIČ

Pri brušenju

ZASEDANJE SVETA KRAJEVNE SKUPNOSTI KIDRIČEVO

10. april -  praznik Kidričevega
Predsedstvo krajevne skup

nosti je na dveh .sejah, ki sta 
bili v jan u arju  in  začetku fe
b ruarja , pripravilo  potrebno 
gradivo za 8739./ redno sejo 
sveta K rajevne skupnosti K i
dričevo. Ta je bila 10. febru
arja  z naslednjim  dnevnim  re
dom:
1. P regled sklepov 7. seje in 

sej predsedstva
2. Sklepanje o določitvi k r a 

jevnega praznika
3. O bravnavanje predloga de

lovnega program a za leto 
1972

4. Razno
Vsi člani sveta in politične

ga aktiva, ki so bili vabljeni 
na seje sveta, so dobili gradi
vo za obravnavanje posamez
n ih  točk dnevnega reda.

P rv ič sta se seje udeležila 
tudi dva občana krajevne 
skupnosti.

Nerešeno vprašanje oskrbe z 
elektriko, ki je  zlasti pereča 
v Apačah in  N jivercah, je bil 
razlog, da je  bil na sejo po
vabljen  tud i p redstavnik  dis
tribucijskega podjetja iz P tu 
ja. Člani sveta, zlasti iz p riza
detih  krajev, niso bili povsem 
zadovoljni z odgovori, katere 
je  v imenu tega podjetja po
sredoval Stanislav H orvat; za

Vzdrževalna skupina v  G linici

Ta misel je  v vsakem  prim eru  še nabolj zanesljiva in 
pesto tudi najcenejša. Zakaj ne bi veljala tudi za av to 
mobiliste?

S 'stalnim  povečevanjem  svojih uslug so naše zava
rovalnice domala popolnoma onemogočile privatn im  
lastnikom  avtomobilov, da bi svoja vozila zavarovali 
tudi »KASKO«, saj že pri najm an jših  in  cenenih avtih  
presega letna prem ija tri sto sta rih  tisočakov. M arsi
kateri avtom obilist je  ob karam bolu  v zelo nep rije t
nem položaju zastran finančnih sredstev. Saj že malo 
popravilo stane kar precej denarja.

AMD »FRANC GALUN« Kidričevo je  sklenilo u sta 
noviti SKLAD SAMOPOMOČI, ki bo da ja l članom d ru 
štva, ob nu jn ih  prim erih  nezgode ali večje okvare se
veda, brezobrestno posojilo.

Pomagaj si sam!
Posojilo bo lahko koristil vsak društven i član, ki 

bo s posebno pismeno izjavo pristopil k  SKLADU in 
mesečno prispeval stalni prispevek (verjetno 50 din). 
N ajvečje možno posojilo, katerega bo član lahko do
bil, bo 6.000 d in  za dobo dveh let.

Z ustanovitvi,jb sk lada želi društvo pom agati svojim 
članom, da bi laže prebrodili finančne težave, če bi 
jih  doletela prom etna nezgoda ali pa bi se  jim  vozilo 
poškodovalo n a  nek drug način, a  so v denarni stiski.

To še tembolj, ker ibo dodelitev tega posojila možna 
ne glede na posojila druge vrste  (pri banki ali trgovs
kem  podjetju). Po prenehan ju  članstva v SKLADU 
pa bo dobil član v rn jen  ves svoj vplačani prispevek; 
to pomeni, da je član pravzaprav  le varčeval svoj de
nar.

SKLAD 'bo posloval v okviru društva, imel bo las
ten odbor, p rav iln ik  in žiro račun. Vsak član društva, 
ki bo želel posta ti tudi član SKLADA, bo predhodno 
natančneje seznanjen s pravili, to je  z dolžnostmi in 
ugodnostmi, katere  m u bo nudil sklad.

to je bilo dogovorjeno, da se 
bo delegacija krajevne skup
nosti o vseh spornih vpraša
n jih  v zvezi z o'gkrbo elektrike 
dogovorila za skupen sestanek 
s predstavniki tega podjetja. 
Na njem  naj bi poiskali poti 
za boljše sodelovanje pri u re 
sničevanju razvojnega progra
ma distribucijskega podjetja.

Predsednik, sveta je na seji 
obširno poročal o realizaciji 
spreje tih  sklepov in o dogovo
rih  m ed predstavniki krajevne 
skupnosti in podpredsednikom  
obč. skupščine tov. Antonom 
Žagarjem  in o razgovoru s  tov. 
M ilanom K rajnikom , general
nim  direktorjem . Svet je  za
pisnik in  tud i poročila povsem 
sprejel.
10. APRIL — KRAJEVNI 
PRAZNIK

Po daljši razpravi o predlo
gih, ka te re  je  svet sprejel od 
političnega aktiva, in  množič
nih organizacij, je  bil sp re je t 
naslednji sklep:

»V počastitev spom ina na 
narodnega heroja, borca za 
svobodo našega naroda ih re
volucionarja te r  pobornika de
lavskih pravic — Borisa K I
DRIČA, je  proglašen 10. april 
za p raznik  K rajevne 'skupnosti 
Kidričevo.«

Za izvedbo prired itev  o'b le
tošnjem  prazniku, ki bo po
svečen 60, obletnici ro jstva 
Borisa K idriča, je  bil imeno
van p rip rav lja ln i odbor. V 
9-članskem odboru, katerega 
predsednik je  Anton KOSI, so 
še p redstavnik  KO SZDL, 
osnovne šole, tovarne, avto- 
moto društva, ak tiva  ZMS 
Kidričevo, TVD »Partizan«, ŠD 
»Aluminij« in ZB.

Pod 3. točko dnevnega reda 
je  sveti obširno obravnaval 
predloge krajevnih  odborov 
za delovni program  krajevne 
skupnosti in tega v celoti spre
jel. O bjavljeni delovni pror 
gram  naj bo vsem občanom, 
organizacijam  in drugim  de
javnikom  niapotek za. delova
nje v 'skupnih akcijah. P ro
gram  pa ne vsebuje nalog za 
Naselje I, ker bo predlog pro
gram skih nalog (razen sprot
nih del, ki so zajeta v progra
mu, pripravil' k rajevni odbor 
Naselja. Ta bo imel prvo sejo 
v drugi polovici februarja .

Svet je  ponovno obravnaval 
tudi vzdrževanje cest IV. reda 
po K om unalnem  pod je tju  P tu j 
in  se zavzel za uresničevanje 
že sprejetega sklepa zbora vo
livcev z dne 22. m arca 1971, 
da bodo ceste IV. reda prevze
te v uprav ljan je .

Med drugim i sprotnim i za
devami je 'svet še sprejel na 
predlog K ulturno — prosvet
nega društva Kungota sklep, 
da bo prevzel ku ltu rn i dom v  
K ungoti in  ga je  že izročil v 
up rav ljan je  K rajevnem u odbo
ru  Kungota.

Tajništvo  
K rajevne skupnosti

K idričevo



V DOSEDANJIH ČLANKIH POD TEM NASLOVOM SEM VAS SEZNANIL S KONFIGURACIJO NAŠEGA SISTEMA IBM 1130

Vsekakor bi bilo zanim ivo  
še v  kratkem  povedati, kakš
ne m ožnosti glede preciznejše, 
hitrejše in  obsežnejše obdela
ve  podatkov imamo sedaj v  
TGA, ko je  računalnik v  h i- 
ši.. Predvsem  moramo im eti 
stalno pred očm i dejstvo, da 
je  skupina delavcev, kateri je 
računalnik osnovno delovno  
sredstvo, po stažu in  izkušnjah  
zelo m lada in za začetek, ko bi 
vsak vodja želel svoje področje 
vsaj delno obdelovati z raču
nalnikom , tudi m aloštevilna.

Računalnik IBM 1130 je zna
čilen  po tem, da je zadovo
ljivo  uporaben za reševanje  
znanstvene-tehničnih in Eko
nom skih problem ov. Zaradi te
ga je program iranje možno v 
FORTRAN-u (m atematični, 
znanstveno-tehnični oz. stro
kovni problemi) in RPG-ju

formacijo, usm erjanje in d is
tribucijo lastne in tuje elek
trične energije, je v  fazi pri
prav organizacije področja in 
bi moralo do konca leta biti 
prenešeno na računalnik.

V anodni m asi trenutno ni 
ustreznih problem ov za raču
nalniki' razery morda vsako

dnevnega izračuna granulo- 
m etrijske sestave vsipa in poz
nejših statističnih analiz, ko bo 
zajetih tudi več ustreznih po
datkov za te analize.

V m etalurških podjetjih po 
svetu  je livarna prvi obrat, 
katerega naloge in problem e 
uspešno rešuje računalnik. S e
veda je  osnova proizvodni 
plan, želje kupcev, prim erne 
zm ogljivosti in kvaliteta vhod
nega m ateriala, kvalificirana  
delovna sila  itd. Ko je vse to 
definirano in znano, lahko po

fazi računalnik ogromno ko
risti pri analizi in planiranju  
zasedbe strojev, planiranju  
rednih in  generalnih remontov 
oz. servisov, vodenju zalog ma
teriala in rezervnih delov itd.

Pri ekonomsko-administra- 
tivnih obdelavah so trenutno 
aktualna osnovna sredstva, o- 
sebni dohodki in personalna e- 
videnca.

Osnovna sredstva in  vse po
slovanje v zvezi z njim i je 
prenešeno na računalnik, ki 
bo izračunal že amortizacijo 
za leto 1971 in nato še reva
lorizacijo. Še to leto imamo v  
načrtu prehod na vodenje 
skladišč z računalnikom, s či
mer bi skladiščna služba lah
ko im ela dnevni vpogled nad 
zalogam i vsega vskladiščene- 
ga m ateriala in  bi vodila sk la
dišče res z m inim alnim i zalo-

črti niso izčrpani. Preizkusili 
smo že programe za mrežno 
planiranje, za reševanje siste
ma enačb s 60 neznankami, za 
linearno programiranje, za 
specialne, naloge s področja 
strojništva in konstruiranja 
itd.

KAKŠNA JE POT DO RE
ZULTATA?
M arsikoga bo verjetno tudi 

zanim alo, kako poteka delo po 
fazah. Zmotno je namreč m i
sliti, da lahko pri enostavnej
ših nalogah dobimo rezultat 
domala takoj. Ko se problem  
ali naloga pojavi, jo moramo 
najprej definirati. Vedeti mo
ramo, kakšne vrednosti in ve
ličine nastopajo in v  kakšni 
obliki želim o rezultate. S takš
nim i navodili (so stvar orga-

L uknjanje kartic v  ERC

(poslovno-adm inistrativni in  e- 
konom ski problemi).

V ti dve osnovni skupini so 
razdeljene tudi vse naloge, ka
tere obdeluje ERC.

KATERA PODROČJA OB
DELUJEMO NA RAČUNAL
NIKU?
Med proizvodnim i obrati je 

na prvem  m estu elektroliza, 
katere podatke že v  celoti za
jem am o in hranimo. Ti podat
ki so osnova za dnevna, m e
sečna in  občasna poročila, sta
tistične preglede in diagrame, 
vse  z namenom, da im a vod
stvo obrata čim preglednejši 
prikaz proizvodnje in  hoda e- 
lektričnih peči. Za popolno s li
ko nam m anjkajo le elektro
energetski podatki. To področ
je, k i zajem a pridobivanje last
ne električne energije in  trans-

stavljam o problem optim izaci
je  asortimana ali zasedenosti 
livarne in  drugo. Vsekakor si 
bomo prizadevali, da bi vse  
težave prebrodili in v uprav
ljanje in  vodenje livarne  
vključili kot pomožno sredstvo 
vodstvu — tudi računalnik.

Na glinični strani zajemamo 
že precej podatkov analiz in 
m eritev, ki služijo za izraču
navanje dnevnih in m esečnih  
pokazateljev za obračun in 
kontrolo vodenja obratpv.

Vzdrževalni obrati in delov
na sredstva, ki im ajo široke 
m ožnosti za uporabo na raču
nalniku, so v  pripravljalni fa
zi prehoda na EOF. Delo je 
obsežno in odvisno od drugih 
področij obdelav (ureditev 
skladišča, šifriranje in k lasi
fikacija vseh  strojev in naprav 
ipd.), vendar nam  v  končni

logam i, kar ibi sprostilo og
romna obratna sredstva.

Personalna evidenca je v  za
ključni fazi form iranja. Vse
buje vse  značilne podatke o 
zaposlenem  na enem  mestu, 
od koder bodo vsak čas do
seg ljiv i za potrebe kadrovsko- 
socialnega sektorja, službe var
nosti pri delu, splošnega sek
torja in FRS-a — za posam ez
nega delavca ali pa za razne 
interne ali uradne analize in 
statistične preglede po obratih, 
delovnih enotah ali za vso to
varno.
Ena. od najkom pleksnejših ob
delav bo vsekakor obračun o- 
sebnih dohodkov. Realno lah 
ko pričakujemo, da nam bo v 
drugi polovici leta že računal
nik računal plače in  predujme.

S tem, kar je  bilo opisane
ga, pa še naše m ožnosti in na-

nizatorja) lahko programer na
piše v  ustreenem  (program

skem  jeziku program, po kate
rem bo računalnik obdeloval 
predpisane podatke. Program  
in podatke je  treba zluknjati 
v kartice in po tem eljitem  te
stiranju programa šele lahko 
problem obdelamo na računal
niku. Iz tega se vidi, da ni 
bistvene razlike v  času, ko 
dobimo rezultat, npr. izraza 
pri seštevanju dveh števil ali 
izraza, ki vsebuje potencira
nje, korenjenje in logaritm ira
nje naenkrat. Pri ročnem ra
čunanju pa je ta razlika ob
čutna. Pridem o torej do za
ključka, da so najrentabilnej- 
še obdelave, kjer se en cik
lus operacij ponavlja čimveč- 
krat ali pri enkratni obdelavi 
kom plicirane naloge (sistem e- 
načb, statistične obdelave, spe

cialni strojniški, energetski, 
toplotni izračuni),

KAKŠNO MESTO IN
FUNKCIJO ERC-ju?
Ob koncu članka naj posve

tim še nekaj besed spornem u  
vprašanju m esta ERC v  orga
nizacijski shem i naše tovarne.

Temu vprašanju je posve
čeno v  času sprejem anja m ak
ro shem e precej ustnih in pis
m enih diskusij. Naj kar takoj 
povem, da ne nam eravam  raz
vijati kakšne lastne prepriče
valne in utem eljevalne teori
je, ker je  o tem  že mnogo na
pisanega, avtorji pa so izku
šeni in priznani strokovnjaki 
s področja EOF. Zame so n ji
hova spoznanja prioritetna in  
jih v  obliki izvlečkov citiram  
tudi bralcem  »Aluminija«, v  
upanju, da bodo razčistila kon
flik tne situacije pri kreiranju  
organizacijske shem e TGA.

»Enkrat je  ERC lahko del 
nekega strokovnega oddelka 
ali področja. Ta rešitev  im a  
večinom a še sam o zgodovin
ski pomen. Takšna uvrstitev  
ERC (je upravičena samo v  
primeru, če so prevzete nalo
ge izključno za ta strokovni 
oddelek. Ce pa računalnik u- 
porabljamo še za druge nalo- 
®e _X.®^stva podjetja (raziskava  
tržišča, p lan iranje rem ontov  
strojev in  naprav, statistične  
obdelave, potem  pa ni več pri
poročljivo podrejanje ERC 
strokovni službi. Takšna uvr
stitev  vodi slej ko prej do te
žav in prepirov okrog kompe
tenc. Razen tega je  vodja ERC 
pri ozkih grlih kapacitet in  ro
kov vezan na navodila nadre
jenega in  ne more svobodno  
odločati o pravilnem  strokov
nem  vrstnem  redu nalog, ka
tere je  potrebno izvršiti, kar 
nehote privede do prioritete 
l'('I lastnega področja, seveda  
na škodo ostalih delovnih po
dročij.

Sodoben računalnik redko 
uporabljamo samo za reševa
nje nalog enega področja ali 
sektorja. Zato je normalno, da 
je ERC podrejen direktno  
vodstvu podjetja. To je v  e- 
nem  primeru lahko sam osto
jen in  enakopraven oddelek  
v strukturi področij dela ali v  
drugem prim eru — štabna 
služba vodstva podjetja«. (1)

»U vrstitev ERC nekem u od
delku, ki je  kot člen uvrščen  
med vodstvo podjetja in ERC, 
ni koristna, zlasti ne takrat, 
ko ta oddelek spada med glav
ne uporabnike uslug ERC.

Popolnom a nov način dela, 
potreba za razm išljanje, delo
vanje za več oddelkov in n ji
hove vodilne delavce, pom anj
kanje tradicije EOP in  nje
gov razvejani vp liv  na vseh  
področjih v  delovni organizam 
ciji, zahtevajo stališče, ki je  
popolnom a neodvisno od spe
cialnih interesov in ustrezno  
učinkovito, torej zahteva po 
hierarhični lestv ici visoko u- 
vrstitev, kjer bo popolnom a 
neodvisen od birokratskih in 
stanc«. (2)

(N adaljevanje na 6. strani)



Fotozapis ob D nevu žena
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Naj navedem samo en primer iz 
Glinice:

Priprava luga v tem obratu je eden 
od važnih in pomembnih činiteljev za 
nadaljnji proizvodni proces v Glinici. 
Zato ni dovolj, če njen delavec zna 

samo to, kakšne koncentracije mora 

imeti lug in kakšna bi naj bila mo- 

lama razmerja in podobno, ampak je 

posebno važno, da ve, kaj molarno

si to pridobili v lastnem izobraževalnem 
centru, ki lahko mnogo nudi pri izpo
polnjevanju znanja in strokovne spo
sobnosti zaposlenih.

Sindikalne organizacije po delovnih 
enotah, seveda skupno z vodstvi delov
nih enot, bi morale posvečati vso po
zornost prav izobraževanju, kajti niko
mur ne more biti vseeno, kakšen ka
der ima v svoji delovni enoti. Prav 
takega prizadevanja pa je dosedaj še

Čakanje

razmerje sploh pomeni in kaj se zgodi, 
če ima lug nižjo koncentracijo od za
htevane.

To navidez morda izgledajo malen
kosti, ki varajo, vendar v resnici temu 
ni tako. Take posledice lahko pov
zročijo v Glinici veliko škodo ali izpad 
v proizvodnji; ta škoda lahko v enem 
letu narase tudi na tisoče ton izluže- 
nega AI2O3.

Toda to je tipičen primer, da ne go
vorimo o tem, koliko takih primerov bi 
še lahko našteli.

In če k temu podamo še naše mne
nje, potem bi lahko rekli, da bi tak 
delavec, če bi šel v tečaj za kvalifi
kacijo, že mnogo pridobil samo s tem, 
kaj je malomarno razmerje in kako 
vpliva na proizvodnjo, da o ostalem 
sploh ne govorimo.

To se bo morda nekaterim zdelo 
nesmiselno in smešno, toda, če ne ver
jamejo, si skušajmo prj nadrejenih 
dobiti podatke in podobo o tem, ko
likšen izpad v proizvodnji je možen, 
če nekdo ne ve, kaj in kako lahko 
vpliva s svojim delom na proces pro
izvodnje v Glinici (kako je to v Alu
miniju, bi lahko povedal nekdo od 
tam).

Prepričan sem, da bi bile povsem 
drugačne razprave na sestankih in se
jah, če bi naši delavci vse to dobro 
poznali. Toda gledati samo to, na kakš
nem delovnem mestu bo boljši osebni 
dohodek, še ne pomeni, da smo rešili 
vse probleme v zvezi z izobraževanjem 
in podobno. Vsekakor pa lahko tudi 
mirno trdimo, da so takemu stanju 
mnogo krive tudi naše družbeno-po!i- 
tične organizacije, ki se niso zadostno 
angažirale za to, da bi čimveč delav
cev, ki še nimajo ustrezne izobrazbe,

kako manjkalo! Posledica je danes tako 
stanje, ki ni vzpodbudno. Seveda pa 
vse tudi še ni zamujeno. To pa pomeni, 
da bo potrebno vse take delavce zain
teresirati, da se bodo odločili za raz
ne tečaje in si pridobili vsaj nekaj po
trebnega znanja, ki nikomur nikoli ni 
odveč. Tudi naš domači pregovor pra
vi: več znaš, več veljaš! Ta pa velja 
tudi izven meja naše domovine in zato 
tudi mnenja tistih, ki pravijo, da je v 
tujini važno to, kaj nekdo zna delati 
in kako, kajti brez šolanja ni znanja. 
Se tako dober delavec, kot mi radi 
trdimo, ne bo nikoli kos vsem svojim 
nalogam, če ne bo imel tudi nekaj 
teoretičnega znanja) katerega pa si 
lahko pridobi edinole v našem izo
braževalnem centru ali v ustreznih: 
strokovnih šolah.

Naša skupna naloga bo uresničena še
le takrat, ko bomo dosledno izvajali 
naše pravilnike, naš statut in sklepe 
samoupravnih organov; ti bodo morali 
sprejeti določena stališča v zvezi z 
izobraževanjem, torej o tem, kdo naj 
bi v bodoče zasedel odgovornejša in 
zahtevnejša delovna mesta. Danes ne 
moremo več zagovarjati stališča »ja, ta 
je dober in v redu dela, pa če ima 
kvalifikacijo ali ne«, saj končno velja 
tudi drugod po svetu, da moraš nekaj 
tudi znati! Znaš pa lahko samo tedaj, 
če se tudi kaj naučiš!

Prepričan sem, da bodo vsi naši pro
izvajalci, ki na delovnih mestih nimajo 
ustrezne izobrazbe, končno le sprevide
li, da jim je nekaj še potrebno. Da 
si bodo pridobili ustrezno izobrazbo, 
ki bo koristila tako njim, kot našemu 
podjetju in našim skupnim interesom.

F. M.

Izobraževanje na
N a m inulih m nožičnih sindikalnih sestankih, na katerih sm o razpravljali o sestem izaciji in o 

novi shem i, je med najbolj zanim ivim i prav gotovo b ila  razprava o 25. členu Pravilnika o orga
nizaciji podjetja in sistem izaciji delovnih m est. Ta je pravzaprav bila tudi najbolj sporna točka
v  tem  pravilniku.

Povsem razumljivo je, da sta bila 
dva tabora, med katerima pa sta kon
čno le zmagala razum in želja po na
daljnjem izobraževanju.

Moj namen ni, da bi opisoval tiste, 
ki so bili še kako navdušeni nad tem 
odstavkom famoznega 25. člena, ker 
so vsem članom kolektiva dobro znani, 
preprosto rečeno: bili so proti vsi, ki 
se nikakor ne želijo izobraževati in si 
še bolj utrjevati svoje znanje na de
lovnem mestu.

Ker prav gotovo vsi člani delovne 
skupnosti niso imeli priložnosti, da bi 
imeli v rokah omenjeni pravilnik (če
prav bi tega moral dobiti sleherni naš 
proizvajalec), bom skušal še enkrat pov
sem citirati ta člen.

Glasi se:

»Na delavna m esta v podje
tju  se lahko sprejem ajo 'samo 
delavci, ki izpolnjujejo pogoje 
za določeno delovno mesto.

Delavec, ki zaseda delovno 
mesto, za katero ne izpolnjuje 
pogojev, ostane n a  takšnem  
delovnem  m estu tako dolgo, 
dosier ga pristo jn i organ ne 
razporedi na drugo delovno 
mesto, ki ustreza njegovim 
strokovnim  in delovnim spo
sobnostim.

Delavec, ki uspešno izvršuje 
naloge na delovnem mestu, za 
katerega ne izpolnjuje fo rm al
nih pogojev, lahko ostane na 
njem , če ni z zakonom druga
če določeno«.

Vsak član kolektiva bo nedvomno 
takoj ugotovil popoln nesmisel zadnjega 
odstavka v tem členu; ta dejansko po

polnoma deklasira prva dva odstavka, 
ki sta v redu in sta tudi bila veljavna 
dosedaj, saj je možnost za izobraže
vanje bila dana vsakemu, ki je to že
lel.

Na omenjenih sindikalnih sestankih 
smo lahko tudi jasno spoznali, da se 
prav tisti, ki bi si lahko na ta ali dru
gačen način pridobili potrebno stro
kovno izobrazbo, najbolj upirajo temu, 
da bi zadnji odstavek tega člena po
polnoma črtali in na mesto njega vsta
vili novega ali pa drugega sploh ne bi 
bilo več, ker bi že s prvima dvema 
bilo dovolj povedano.

Seveda pa so proizvajalci mislili na 
to in imeli tudi svoje določene pred
loge. Na množičnem sestanku v DE 
Glinica in na seji sveta delovne enote 
Glinica je bil sprejet predlog za nov 
tretji odstavek, ki naj bi se glasil: »Vsi, 
ki nimajo izobrazbe za delovna mesta, 
katera zasedajo, si morajo to izobraz
bo pridobiti v roku, ki je določen za 
dokončanje ustrezne šole (tečaja). To 
določilo ne velja za delavce, ki so stari 
nad 50 let«.

V zadnjem odstavku je bilo celo 
predlaganih nad 45 let, vendar menimo, 
da tak član delovne skupnosti ima še 
15 let do upokojitve in bi zategadelj 
najbolj ustrezal termin — 50 let.

Seveda je vse to prepuščeno članom 
komisij in odborov, organom delavske
ga upravljanja, da o tem dokončno 
odločijo in sprejmejo takšen sklep, ki 
bo sprejemljiv za vse in bo koristen 
tako za posameznike, kot za podjetje

Na sestankih je seveda bilo precej 
govora: »Češ, dosedaj sem lahko delal 
in bil dober, sedaj pa naenkrat več ne 
ustrezam za to delovno mesto« in po
dobno.

Toda vedeti je treba, da nikjer ni za
pisano in rečeno, da lahko nekdo sedi 
na določenem delovnem mestu ne gle
de na to, če zanj izpolnjuje pogoje

ali ne, medtem, ko bi naj tisti, ki se 
trudi in izobražuje, zaradi njega moral 
biti zaposlen na ostalih delovnih mestih. 
Tudi mnenje, da v drugih državah po 
svetu gledajo le na to, kaj nekdo zna, 
torej ne le na papirnato kvalifikacijo, 
je možno povsem lepo odgovoriti.

Res je, da je to mogoče v .nekate
rih dobro razvitih in naprednih drža
vah, kjer sta tudi zavest delavca in 
njegova mentaliteta povsem drugačna, 
kot je to še vedno pri nas! Zagovorniki 
takega mnenja pa nedvomno pozabljajo, 
da tisti, ki lahko dela brez papirnate 
kvalifikacije, mora nekaj vedeti. Toda: 
kako bi naj to nekdo vedel, če se ne 
bi nekje naučil, saj dobro vemo, da 
praksa in teorija ne moreta biti ena 
brez druge, čeprav to pri nas mnogi 
trdijo.



Pred nami so
1. delavske športne igre

„aluminijašev v Jugoslaviji“
odnose na no tran jem  in zu
nanjem  tržišču. Te delovne o r
ganizacije naj b i sodelovale 
tudi v športnem  združenju 
»alum inijašev Jugoslavije«, o 
čemer so že dale svoj pismeni 
pristanek.

S tem  bi tudi delavec, ki ni 
direktno vključeni v organe 

sam oupravljanja, dal svoj p ri
spevek iskan ju  »skupnega je 
zika« izdelovalcem in predelo
valcem  alum inija v Jugosla
viji.

Ni nobena tajnost, da m ed
sebojni kon tak ti na bazi re
kreacije in  športnega tekmo
vanja rešujejo najbolj zaple
tene problem e laže kot vsa 
politična, družbena in ekonom
ska posredovanja. Športniki 
raznih  držav  so že večkrat do
kazali, da h itre je  najdejo skup
ne smotre, ne glede na .pri
padnost n jihovih  držav k 
vzhodni ali zahodni hem isferi; 
iz tega pa se pozneje porajajo 
pom em bne rešitve n a  področ
ju  m edsebojnih političnih, 
ekonomskih, in  drugih odno
sov. Najbolj zgovoren prim er 
je vsekakor takoim enovana 
»ping — pong« politika v odno
sih ZDA — DR K itajska. 
Športniki, nam iznoteniški ig ral
ci dveh zelo antagonističnih 
vodilnih sil v  svetu, so n a re 
dili več kot m arsikateri poli
tični ak t s katereko li strani.

Vse, kar sem v predhodnem  
odstavku navedel, je  imelo za 
cilj: še bolj poudariti medse
bojne kontakte »aluminijašev« 
na športnem  polju, kar bo vse
kakor; pospešilo \ reševanje 
ključnih  problem ov alum in ij
ske industrije  v Jugoslaviji. 
Zakaj mislim tako? O bstaja 
zelo utem eljeni razlog!

Vsi dogovori o form iran ju  
združenja alum inijašev Jugo
slavije so dosedaj bili na ravni 
direktorjev, predstavnikov DS, 
OOS, ZM in sek re tarjev  ZK, 
k a r je  tudi normalno. Vendar, 
dajmo možnost tudi elektroli- 
zerju, livarju , gliničarju, s tru 
garju  in ekonom istu, da s kon
tak tiran jem  na športnem  pod
ročju spozna delavca iz d ru 
gega podjetja, iz druge repu
blike, da izm enja m nenja z 
njim , in izkušnje, ki jih  bo s 
tem  pridobil, prenese na svo
jega predstavnika v  samou
pravnih  organih, ta  pa .na sam 
v rh  delovne organizacije. Naj 
ti kontakti p redstavljajo  most, 
ki bo prenesel tudi najtežje 
obrem enitve n a  poti form ira
nja skupnega združenja.

Za udejstvovanje v  bodočem 
športnem  združenju in n a  bo
dočih športnih ig rah  so vse
kakor potrebna določena sred 
stva, za k a te ra  bo naša osnov
na organizacija sindikata m o
rala  zaprositi vse nas, ki us
tvarjam o dohodek v delovni 
organizaciji. P ri tem  bo OOS 
m orala b iti deležna našega r a 
zum evanja, ker bo samo tako 
lahko izpolnila del svojih na
log, katere določa naša d ruž
ba, Osebno upam, , d a  p ri tem 
ne bo naletela na gluha ušesa.

ljo potrebna igrišča, sindikat 
ima potrebne rekvizite, p re 
ostane le  še to, da se resno 
vključim o v prip rave. V zvezi 
s tem  b i ra d  opozoril vse za
in teresirane za navedene pa
noge, da so rekreacijsk i tre 
ningi že organizirani v nasled
n jih  panogah:

nam izni tenis
—• vsak ponedeljek od 19. do 

21. u re v kletn ih  prostorih 
osnovne šole

Moja želja in tudi nam en tega dopisa je, da zaživi ideja, 
ki vsekakor dosti obeta.

Pogosto beremo v časopisih, poslušamo po rad iu  in gle
damo na TV zaslonih športna tekm ovanja delavcev gradbene, 
naftne, elektroindustrije, tekm ovanja knjigovodij, ekonom i
stov in še m nogih drugih. Vsako od teh tekm ovanj ne pred
stav lja  zgolj tekm ovanja med delavci Slovenije, Hrvaške, 
Srbije, Crne gore. M akedonije in BiH, temveč ima globlje 
korenine. Iz teh korenin se, k ar je  danes še posebej pomem
bno, lahko razvije tesnejše m edsebojno sodelovanje in kar 
je  najpom em bnejše — bratstvo  in enotnost vseh republik in 
nacionalnosti.

O m enjena tekm ovanja so 
vzpodbudila tovariše iz TLM 
(tovarne lakih  metala) Šibenik, 
da nekaj podobnega predlaga
jo tudi vsem  izdelovalcem in 
predelovalcem  alum inija  v J u 
goslaviji.

Na vabilo tovarišev  iz TLM-a 
sva skupaj s tajn ikom  OOS 
odpotovala 13. ja n u arja  1972 
v  Šibenik, k je r naj bi se  dogo
v o rila  o fo rm iran ju  športnega 
združenja (»aluminij ašev J u 
goslavije«.

Poskusil bom  prezentira ti 
■glavne m isli in ideje s tega 
.sestanka te r  nekaj svojih o- 
.sebnih pripom b glede našega 
sodelovanja v bodočih šport- 
:nih igrah.

P redvsem  mor,am čestitati 
itovarišelm iz TLM -a zaradi 
toplega sprejem a in  izredno 

tdobro pripravljenega delovne-

skoik v daljavo in skok v vi
šino za ženske.

Enotno m išljenje je  bilo, da. 
TLM-u iz Š ibenika kot inicia- 
to rju  športn ih  iger pripada tu 
di čast organizacije I. športnih 
iger »alum inijašev Jugoslavi
je«. Športne ig re  bodo predvi
doma v prvi ali drugi polovici 
m aja, organizator pa je  dolžan 
zagotoviti najbolj ugodna in 
cenena bivališča za tekm oval
ce v času tekm ovanja, stroške 
bivanja pa bi k rila  vsaka po
sam ezna delovna organizacija.

Ne vem  točno, koliko so člani 
naše delovne organizacije se
znanjeni s poskusi, da bi for
m irali združenje proizvajalcev 
in predelovalcev .aluminija v 
Jugoslaviji, ki bi zbralo v svo
je v rste : TGA Kidričevo, To
varno glinice Mostar, Tovarno 
glinice in  alum inija Titograd,

Mreži

D anica Inkret, adm inistratorka v  kapitalni izgradnji

košarka
— vsak ponedeljek od 20. do 

22. u re  v telovadnici', osnov
ne šole

odbojka
—■ vsak petek  od20. do 22. u re  

v telovadnici osnovne šole
Da bi lahko organizirali p r i

p rave za ostale panoge, n av a
jam  še referen te  za posam ezne 
panoge in  njihove telefonske 
številke:
S treljanje:
Jože Kukovec, tel, št. 372 
Šah:
Ferdo Zupanič, tel. št. 560 
K egljanje:
Srečko Primožič 
Mali nogomet:
Voja Veličkovič, te l št. 320 
Rokomet:
F ranc Erbus, del. št. 320

Ta prispevek bi rad  zaklju
čil z nekaj pripom bam i in  z 
eno željo.

V pogovoru s tajnikom  re
kreacijskega društva »Galeb« 
iz TLM-a sem  zvedel, da za 
potrebe rekreacije članov do
bijo letno dotacijo v  znesku 
200.000 N din in  da smo bili 
ena od redkih delovnih orga
nizacij, k i se n i udeležila sim 
pozija o vplivu športa in  re
kreacije na organizem  delavca 
in dolžino njegove delovne do
be;, ta  je  bil lani v Šibeniku. 
Obenem so nam  tovariši iz 
TLM^a ponudili rekreacijske 
izlete n a  osnovi zam enjave 
med našim a delovnima orga
nizacijama.

Moja velika želja je, da bi 
ta pobuda naletela na polno 
razum evanje in da bi vsi sku 
paj pomagali p ri uresničeva
n ju  načrtov, zasnovanih v  Ši
beniku, in da bi morda v letu 
1973 prevzeli organizacijo II. 
športnih iger »aluminijašev 
Jugoslavije«.

V. V.

;ga sestanka. Predno smo za- 
'čeli z delom, smo obiskali to
varno in  se mia k ratko  sezna
nili s procesom proizvodnje, 
težavam i pri realizaciji p la
nov in  načrtovanjem  za izr 

vgradnjo nove elektrolize z 
zm ogljivostjo 110.000 t na leto.

S estanku  so prisostvovali, 
razen ta jn ika  in predsednika 

-.rekreacijskega društva »Ga
leb«  pri TLM-u, še predsed- 
:nik DS, UO in sekretar aktiva 
ZK. Vsi skupaj smo se stri
n ja li, da je  organizacija šport
nega združenja, »alum inijašev 
.Jugoslavije« nujno potrebna. 
Po daljši razpravi smo spreje
li! osnovne sm ernice novega 

združenja. Bili 'smo si enotni 
v  tem, da igre m orajo zajeti 

-.naslednje panoge: rokomet, 
anali nogomet, kdšarko, odboj
ko, streljanje, nam izni tenis, 
šah, kegljanje in nekaj dis- 

.ciplin iz atletike. Vse panoge, 
razen atletike, naj bi se štele 
v  končni plasman, atletske dis
cip line pa bi naj dale možnost 
za sodelovanje tudi našim  to
varišicam . Konkretno, v atle
tik i so predvidene naslednje 
discipline: 100 m, 200 m, 400 m, 
■’800 m, skok v daljavo, skok 
v  višino in m et krogle za mo
ške , pa 100 m. 200 m  400 m,

TLM Šibenik, PALK Šibenik, 
lAlumino Skopje, Beograjsko 
kovnico denarja, Impol Sl. Bi
strica in valjarno v Sevojnu 
pri T itovih TJžicah.

To združenje bi s skupnim i 
močmi reševalo vse probleme 
alum inijske industrije v Jugo
slaviji, predvsem  medsebojne

Da bi še bolj pojasnil po
trebo po sredstvih in  kdo jih  
bo lahko koristil, bom bolj n a 
tančno pojasnil način tekm o
vanja na športn ih  igrah »alu
minij ašev Jugoslavije«. P rav i
co do sodelovanja n a  športnih 
igrah im ajo le člani delovnih 
organizacij, kateri niso aktiv
no vključeni v  nobeno šport
no društvo. V .n ašte tih  tekm o
valnih  panogah ob. upošteva
n ju  možnosti, da en tekm o
valec lahko nastopi v m aksi
malno dveh disciplinah, bi na
ša »športno — rekreacijska 
ekspedicija« za Šibenik štela 
m ed 70 in 80 člani.

Naša naloga bo, da na tem 
tekm ovanju dostojno zastopa
mo barve naše tovarne in 
opravičimo sredstva, katera 
bomo v to vložili. Da. bi to n a 
logo popolnoma izpeljali, mo
ramo začeti resno in  načrtno, 
izkoristiti moramo večino pro
stega časa, da bi se čimbolje 
pripravili, za kar imamo mož
nosti. NK »Aluminij« in  os
novna šola nam  nudita na vo-

N aše kuharice



Delovni program Krajevne skupnosti Kidričevo je sestavljen na podlagi predlogov 
krajevnih odborov, predlogov društev in organizacij na skupnem sestanku 10. ja
nuarja 1972, predlogov predsedstva krajevne skupnosti z dne 19. januarja 1972.

Do sestavitve predloga ni bil sprejet noben predlog občanov, skupine ali orga
nizacije - v pismeni obliki, ki bi ga naj upoštevali pri sestavljanju delovnega 
programa.

Predlog občanov iz Župečje vasi, da bi priključili del te vasi k naši krajevni 
skupnosti, bo posredovan pristojnim organom občine in Krajevne skupnosti Lo
vrenc zaradi izvedbe postopka za priključitev ali preimenovanje.

V letu 1972 čakajo krajevno skupnost velike naloge, zlasti v zvezi s potekom 
akcij občanov za asfaltiranje cest po vaseh (Njiverce, Apače).

Potrebno pa je izpolniti tudi nekatere naloge, katere je sprejel svet krajevne 
skupnosti za posamezna območja - pri razpisu referenduma.
I. MED POSEBNIMI NALOGAMI (SKUPNIMI) BO POTREBNO V TEM LETU:
1. Skrbeti za večjo informiranost vseh občanov o delu in problemih: 

k sodelovanju je treba pritegniti kar največ občanov.
2. Zavzemati se je potrebno za enotnost politike in reševanje vseh zadev: kra

jevni odbori naj bodo po območjih tudi nosilci politike na terenu, družbeno
političnimi organi in svet KS pa naj sodelujejo z izmenjavo mnenj in podporo 
skupnim stališčem.

3. Krajevne odbore je treba vključevati v aktivno sodelovanje in realizacijo pro
gramskih nalog na njihovem območju.

4. Nuditi je potrebno vso podporo in se vključiti v aktivno delovanje pri izva
janju vseh nalog, katere organizirata odbor za splošni ljudski odpor in štab 
civilne zaščite.

5. Sodelovati z organizacijami in društvi pri uresničevanju skupnih nalog in jih 
vključevati v vse oblike prizadevanja za zadostitev skupnih potreb občanov 
(športnih, rekreacijskih in drugih).

6. Organizirati izlete in druge oblike zabave za najširši krog občanov, zlasti še 
za tiste z manjšimi prejemki; prirejati mitinge, na katerih naj bi sodelovale 
partizanske in druge ekipe splošnega ljudskega odpora in civilne zaščite. Na 
teh mitingih naj bičkar največ mladih izvajalo kulturne in športne programe.

7. Analizirati želje občanov in jih množično vključevati v splošno rekreacijo za 
značko TRIM; to tekmovanje naj bi uvedli letos.

8. Naš kraj, ki nosi ime po narodnem heroju Borisu Kidriču, naj bolj, kot doslej, 
poudari njegovo vlogo pri razvijanju socialistične in samoupravne družbe; 
v ta namen naj praznuje njegov rojstni dan.

9. Z aktivnim delom pri realizaciji programskih nalog je potrebno odpravljati 
v kar največji meri obstoječe socialne razlike, zlasti še obravnavati problema
tiko manj razvitih krajev (Naselje II, Stara postaja — grad).

Za individualne graditelje garaž je treba zagotovili potrebne lokacije; 
zazidalni načrt je treba ponovno proučiti in ga po potrebi dopolniti. Tudi uredi

tev med četvorčki (blokovna ali individualna zazidava, garaže in podobno) je 
treba projektno zagotoviti.

Krajevni odbor bo moral izbrati tudi predloge občanov za pripravo 
delovnega programa v zvezi z uvedbo postopka za razpis referenduma, saj je 
ta na vseh ostalih območjih že uveden.

Sredstva za izvedbo minimalnega plana bodo zagotovljena s prispevkom 
občanov za mestno zemljišče — 40.000 din, dotacijo SO Ptuj — 86.000 din. dota
cijami gospodarskih organizacij — 40.000 din, z lastnimi sredstvi — 30.000 din.

3. K rajevni odbor K idričevo — NASELJE II
V tem  programu so zajeti tisti predlogi, katere bo krajev
na skupnost sam a rešila, predloge za ureditev stanovanj
skih vprašanj pa je potrebno posredovati Stanovanjskem u  
podjetju Ptuj.
Neposredne naloge so:

— A sfaltiranje cest po posebnem  programu —
— 700 m, 2.400 m 2

— R ušenje starih drvarnic in  planiranje terena
— Obnova in vzdrževanje javne razsvetljave
— Obnova fasad na hišah 58, 59, 60 in 62 (omete 

pripravi stanovanjsko podjetje — pobrizg)
— Obnova in preizkušanje hidrantov za požarno 

pripravljenost

96.000 din
1.000 din

14.000 din

20.000 din

5.000 din
— Razna dela (odvoz zem lje, porušitev suhih dreves,

planiranje, ureditev vrtov, promet, znakov idr.) 4.000 din 
Potrebe za KO NASELJE II — skupaj 140.000 din

Obseg del bo mogoče izvesti, če bodo občani zbrali z dodatnimi pri
spevki (pogodbe) 50 % potrebnih sredstev do 30. junija 1972, razliko pa bodo 
zagotovili: krajevna skupnost, delovne organizacije in občani.

P R O C R A M

dela Krajevne 
skupnosti 
Kidričevo 
za leto 1972

N aselje v  K idričevem

10. Spremljatr je treba življenje v družinah z večjim številom otrok in starejših 
občanov, zlasti osamelih in z manjšimi dohodki — jim nuditi finančno in drugo 
pomoč, organizirati srečanja občanov v starosti nad 60 let.

H. NEPOSREDNE NALOGE PO OBMOČJIH KRAJEVNE SKUPNOSTI:
I . K rajevni odbor APACE

— A sfaltiranje cest po posebnem  programu — 5.
450 m etrov oz. 23.350 m 2 m etrov asfalta
v vrednosti

— U reditev priklopa transform atorske postaje
— U reditev cestne razsvetljave in  vzdrževanje
— R azširitev gram oznice za asfaltiranje cest 

(stroški so zajeti v  stroških asfaltiranja cest)
— Sestaviti idejni projekt za telefonsko  

povezavo kraja
— Vzdrževanje vseh  cest - zim ska služba, nepredv.

Potrebe za KO A pače — skupaj:
Sredstva v višini 50 % naj bi zagotovili občani iz prispevkov po sklenjenih

pogodbah, 20 % bo zagotovila krajevna skupnost iz uvedenega samoprispevka 
in prispevka delovnih organizacij, 30 "/o pa bi naj bilo zagotovljenih v proračunu 
občine in skladih.

934.000 din
6.000 din

10.000 din

1.000 din
. 9.000 din
960.000 din

2. K rajevni odbor K idričevo — NASELJE I
— Vzdrževanje javne razsvetljave (tokovina in

sprotno vzdrževanje (50.000 kw h x  45 par) 22.500 din
— Vzdrževanje čistoče in  m anjša sprotna popravila  

kom unalnih objektov (zaposlena 2 delavca) 54.000 din
— Vzdrževanje zelenic, parkov, dreves — m aterial.

stroški, tudi košnja (zaposlena 2 delavca) 67.000 din
— Čiščenje snega s poti in krajevnih cest, posi- .

pavanje 10.000 din
■—; M anjša popravila asfalta na cestah in  poteh 15.000 din
— Vzdrževanje »Parka m ladosti« 12.000 din
— Razno nepredvideno (dopolnitev cestne signaliza

cije, označitev prehodov za pešce idr.) 5.000 din
— Vzdrževanje hidrantov in  označitve 7.500 din

— ■ Vzdrževanje avtobus, postajališča - barvanje 2.500 din
Potrebe za KO N aselje I — skupaj: 196.000 din

Po konstituiranju bo krajevni odbor moral obravnavati še ostala dela in 
naloge v zvezi z ureditvijo Naselja I; med drugim tudi dosedaj predlagano raz
svetljavo ceste ob garažah, obnovo asfaltiranih cest in stanovanjskih poti k blo
kom, ureditev parka ob garaži TGA in pred garažami AMD, zasaditev grmičevja 
in dreves ob stanovanjskih blokih itd

4. K rajevni odbor K idričevo — »Stara postaja - grad«
Odbor predlaga, da bi del Župečje vasi priključili k  tej 
krajevni skupnosti, saj je v  vsem  povezan s tem  delom  
naselja; tudi člani odbora so izvoljeni iz vrst tega dela 
članov. Predlagana pa so dela:

— U reditev objekta in okolja železniške postaje (last ZTP)
— U reditev otroškega igrišča — pridobitev ziemljišča

in oprema 3.000 din
— U reditev vsaj enega telefonskega priključka 4.000 din
— U reditev javne razsvetljave (sedaj je ni) 15.000 din
— U reditev potrebnih hidrantov 3.500 din
—■ Vzdrževanje m akadam skih cest 3.500 din
— A sfaltiranje ceste kopališče—grad (potrebno je 

sodelovanje z delom  N aselja I — četvorčki 52.500 din 
Potrebe za KO »Stara postaja - grad« — skupaj 81.500 din

5. K rajevni odbor KUNGOTA
Na skupnem  sestanku so se organizacije v  K ungoti spo
razumele, da bi» družno reševale vse skupne problem e (tu- 
di finančne). Zato predlagajo, da krajevna skupnost f i
nansira 1/3 vseh  potreb, 1/3 sredstev bi zbrali pri občanih  
(v letu  1971 so zbrali m ed občani dodatna sredstva za 
asfaltiranje cest), 1/3 pa bi naj prispevale vse organizacije. 
N aloge pa so naslednje:

— U reditev centralne kurjave, garderobe in  zra
čenja v  kulturnem  domu

— U reditev nasada, nam estitev 4 klopi in naprav  
za otroško igrišče

— Oprema igrišč (tenis, m ali nogomet, košarka)
— D opolnitev in vzdrževanje javne razsvetljave  

Potrebe za KO K ungota — skupaj
K rajevna skupnost bi naj zagotovila 10.000 din.

19.000 din

5.000 din
1.200 din
4.800 din

30.000 din

6. K rajevni odbor NJIVERCE
— A sfaltiranje cest po posebnem  programu odbora

6.350 m 2 240.000 din
— D opolnitev in  vzdrževanje javne razsvetljave 14.000 din
— Vzdrževanje m akadam skih cest 6.000 din

Potrebe za KO N jiverce —  skupaj: 260.000 din
(N adaljevanje na 7. strani)

Organizacija 
In delovanje

(N adaljevanje s 3. strani)
»V kjučitev ERC v  večji od

delek  tovarne im a svoje vzro
ke bolj v  tradiciji kot pa v  
sm iselno organizirani koncep
ciji. Razen tega lahko zanes
ljivo trdimo, da bo vodja od
delka, ki m u je ERC podre
jen, obdeloval predvsem  po
datke svojega oddelka, a še le  
potem  (če bo ostalo dovolj ča
sa) podatke ostalih oddelkov.

Sam ostojen oddelek ERC 
predstavlja organizacijski tip  
z največ prednostm i. N jegova  
sam ostojnost se zrcali v  ena
kopravnosti z ostalim i oddel
ki, v  direktni podrejenosti: 
vodstvu  podjetja in  v  prevze
m anju odgovornosti od drugih  
oddelkov.

Torej, v  tem  oddelku je kon
centrirano celotno oblikova
nje sistem a in  program iranje, 
vendar pa tudi popolna odgo
vornost za obdelave. ERC' 
sprejem a od drugih oddelkov  
ali sektorjev pripravljene  
vhodne podatke, jih obdela in  
dostavlja rezultate oddelkom  
oz. vodstvu.

Čeprav je  ta tip organizaci
je v  pravem  pom enu b esede  
najprim ernejši tip elektronske  
obdelave, pa ga kljub tem u —  
pravi Lindem ann — redkokje  
uveljavljajo. To je seveda  
stvar posam eznih vodstev v  
podjetjih, ki ne odstopajo n iti 
korak; od svojih  kom petenc, 
niti takrat, ko gre za koristi 
podjetja kot celote.« (3)

»N ajustreznejša razporeditev  
ERC je v  sm islu  skupnih c i
ljev  podjetja najbolje zagotov
ljena, če nastopa kot štabna  
služba vodstva podjetja, k er  
je m esto sistem a obdelave po
datkov (ERC) kot pom očnika  
pri vodenju podjetja tako po
vsem  jasno podčrtana«. (4).

P ovzetk i so iz naslednje li
terature:
(1) D okum entacijski elaborat

Zavoda za produktivnost, 
Zagreb, 1970

(2) Heinz — M üller —  Lutz: 
A utom atizacija uredskog  
poslovanja, Zagreb, 1969

(3) K rajčević — Bakić: A uto
m atizacija poslovanja  
poduzeća, Zagreb, 1967

(4) Handbuch, der EDV — Or
ganisation, IBM  D eutsch
land, 1969.
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Sindikati naše tovarne pred 
odgovornimi nalogami

Č lani delovne skupnosti so lahko v  zadnji štev ilk i našega tovarniškega glasila  prebrali sestavek  
o A kcijskem  programu v  zvezi s poslovno politiko in stabilizacijo v  letošnjem  letu  in  programu 
ukrepov v  proizvodnji — za doseganje dobrih proizvodnih rezultatov, o sistem izaciji vodilnih  
delovnih  m est, programu štipendiranja in še nekaj podobnih sestavkov, skratka: vse  v  sm eri 
ak cijsk ega  programa in  nadaljnjega razvoja našega podjetja.

N ikakor ne bi mogli trd iti, da 
.ni bil v  teh .akcijah angažiram 
tud i naš sindikat, toda povsem 
la h k o  trdim , da niso odigrale 
svoje vloge osnovne organiza

c i je  sindikata po delovnih eno
tah, ka tere  so, kakor kaže, po
vsem pozabile na svojo pravo 
dolžnost. Nihče naj ne misli, 

■da gre tukaj za kakršnekoli 
■očitke na račun  posameznikov, 
k a jti celotna vodstva osnovnih 
organizacij v delovnih enotah 
so pozabila, za kaj so bila iz
voljena in kaj je p ravzaprav 
njihova b istvena naloga.

To nam  tudi povsem jasno 
:ilustrira dejstvo, da je  bilo v 
p rejšn jem  mesecu več sestan
kov vodstev sindikalnih osnov
n ih  organizacij v delovnih eno
tah, na katerih  je  predsednik 
OOS TGA V iktor M arkovič 
želel izvedeti od članov, kaj 
m islijo o delovanju sindikata 
in  zakaj v ladata  v posameznih 
■delovnih enotah zatišje in  pa- 
.sivnost. V svojih besedah je 
poudaril, da v naslednjem  ob- 

■dobju čakajo našo sindikalno 
organizacijo velike in  odgovor
ne naloge, predvsem  v  razp ra
vah  o nekaterih  sam ouprav
nih ak tih  — m ed člani sindi
k a ta . Ti bodo vsekakor tako 
.pomembni, da ne bi smelo b i
ti nikogar, ki ne bi aktivno 
sodeloval p ri oblikovanju ne

k a te r ih  pom em bnih p rav iln i
kov, med katere nedvom no so
di tudi p rav iln ik  o delitvi do
hodka in  prav iln ik  o delitvi 
osebnih dohodkov.

Znano je nam reč, da je re 
publiški odbor sindikata Slo
venije dal soglasje k samo
upravnem u sporazum u naše 

.grupacije in  da bo sedaj po
trebno delati zares in da je 
.prav tukaj potrebna pomoč 
slehernega našega proizvajal
na — člana sindikata..

Na om enjenih sestankih  vod
s te v  osnovnih organizacij v 
.delovnih enotah je  bilo tudi 
precej razprave o tem, da se

člani tovarniškega zbora sin
d ikata v pretežni večini sploh 
ne udeležujejo sej tega foru
ma, v katerega so bili izvolje
ni, n iti se ne opravičijo, če 
im a m orda kdo posebne za
držke.

Če vzamem, za prim er, čla
ne, ki so bili izvoljeni v TZS 
— v delovni enoti Glinica, je 
zelo zanimivo, da od prav  vseh 
n iti eden ni bil na seji tega 
zbora. V sekakor se je  treba 
odločno pogovoriti s tem i to
variši o tem, ali so še naiprej 
p rip rav ljen i delati aktivno v 
sindikatu ali ne, kajti mnogo 
bolje je, da konkretno in  od
ločno povedo svoje m nenje.
Takšno zavajanje nam reč m e
če,slabo luč na vso članstvo v 
tej delovni enoti, ki pa, žal ni 
osamljena, ker se podobno do
gaja tud i v drugih delovnih 
enotah.

Zares zanimivo bi bilo ve
deti, zakaj in zaradi kakšnega 
vzroka se mnogi izvoljeni to 
variši in  tovarišice ne udele
žujejo tako pom em bnih sej. 
Tajništvo osnovne organizaci
je  sindikata TGA je  vsem, ki 
se tak ih  sestankov niso ude
ležili, poslalo dopis, v katerem  
jih  poziva, d a  pismeno podajo 
svoje izjave o tem, zakaj se 
takih  sestankov niso udeležili. 
P rav  zanesljivo je, da je  med 
tem i tudi mnogo takih, ki so 
bili zadržani zaradi opravičlji
vih vzrokov, izgleda pa, da je 
tudi nekaj takih, ki niso do
bili pravočasno vabil za to se
jo. Eno in  drugo je  zanimivo 
in  bi bilo prav, da bi to ana
lizirali in ugotovili prave vzro
ke, kajti, ko t smo že uvodoma 
omenili, naloge v tem  letu ni
kakor niso lahke in bodo zah
tevate m aksim alno angažira
nost slehernega posameznika. 
P rav  tako pa sem trdno 
prepričan, da ob taki p a
sivnosti izvoljenih članov 
tudi ostali člani v posam eznih 
delovnih enotah vse bolj iz
gubljajo  zaupanje v uspešno 
delo naše sindikalne organiza
cije, čeprav so tudi oni dolžni,

da tako pasivnost spravijo z 
m rtve točke —• s svojimi kon
kretnim i predlogi, pa morda 
celo z zahtevo, da bi posamez
ne pasivne člane odpoklicali in 
izvolili ljudi, ki im ajo zadosti 
dobre volje in smisla za uspeš
no delo v tovarniškem  sindi
katu.

Zato tudi ni nič čudnega, če 
je večkrat slišati pikre p ri
pombe v delu sindikalne o r
ganizacije v delovni enoti, pa 
tudi nasploh v tovarni, k če
m ur največ prispevajo prav  
pasivni člani, ki so le gole šte
vilke na seznamih.

M nogokrat smo že poudarja
li, da še, na srečo, naše pod
je tje  ni bilo toliko prizadeto, 
da bi posledice občutil sleher
ni proizvajalec, kot je to bilo 
in  je  še v m nogih drugih de
lovnih organizacijah. Pa smo 
m orda tu d i toliko indiferentni 
do vsega, kar se okrog nas do
gaja. To pa bi se nam  lahko 
enkra t krepko maščevalo in 
tedaj bi bilo vprašanje, kje 
iskati osnovne krivce za n a 
stale posledice. Dosedanja 
praksa nam  je nam reč že m no
gokrat pokazala, da krivce 
iščemo le tam, k je r jih  ni — 
se prav i — na povsem napač
nem  koncu. Smešne so tudi iz
jave posameznikov, ki trdijo, 
da sindikat danes nim a več 
nobene prave vloge in da za
to Itudi ničesar več ne pomeni 
ali pa zelo malo! Talca m ne
n ja so povsem zgrešena in 
zm otna; im ajo pa lahko zeig 
škodljive posledice, katere pa 
ne bi bilo mogoče tako lahko 
popraviti kot povzročiti.

P riznati moramo, da je  naš 
tovarniški sindikat v svoji do
sedanji m andatni dobi že sto
ril precej in  da im a nemalo 
zaslug v m nogih akcijah ob 
sprejem anju  nekaterih  po
m em bnih sam oupravnih aktov. 
Vse več pa sindikat lahko do
seže le, če je  deležen pomoči 
vsega članstva; to ga m ora v 
njegovih prizadevanjih  vedno 
podpirati, kadar gre za naše 
skupne sm ernice in  sm otre — 
za boljše poslovanje in  uspeš
no sam oupravljanje. Spotika
n je eden ob drugega ali nepre
m išljene izjave samo zelo ško
dujejo skupnim  naporom, da 
bi prebrodili vse težave, p red 
vsem še, če bomo tako nada
ljevali. Mislim, da se bomo ob 
vsem  končno le zamislili in  si 
določili nalogo, da gremo s 
skupnim i napori in  močmi no
vim problem om  nasproti, da 
te kolektivno in uspešno rešu
jemo.

Odgovorne naloge, ki čakajo 
sindikalno organizacijo, so n a 
še skupne naloge, zato apelira
mo na vse člane, da se aktiv
no vključijo v dosledno reše
vanje že akutnih problemov 
našega podjetja.

M. F.

Program dela Krajevne skupnosti 
Kidričevo za leto 1972

(Nadaljevanje s 6. strani)
Tudi ta program bo mogoče realizirati, če bodo občani zbrali 50 % 

potrebnih sredstev za njegovo uresničitev, razliko pa bi krajevna skupnost zago
tovila skupno z delovnimi organizacijami in občino.

OSTALE SKUPNE NALOGE:
1- V tem letu je potrebno začeti asfaltirati cesto proti železniški postaji.
2. Razširitev prostora kopališča bo finansirala iz sredstev kopališča — od izkupička

n *etU J1970/71 ,'n sicer do zneska 50.000 din.3. Dograditev sanitarnih prostorov, ureditev naprav in obnova barvanja kopališča
finansirana piav tako iz sredstev krajevne skupnosti — do zneska 50.000 din. 

-4. Vzdrževanje rekreacijskega centra bo opravljeno po posebnem programu, po
trebno pa je zagotoviti sredstva za razširitev kapacitet. O tem bo razpravljano 
in ustrezen program bo predlagan odboru za rekreacijo.

5. Do 30. aprila bi bilo potrebno opremiti vsaj 20 gradbenih parcel, katere bi dali
koristnikom oz. graditeljem v uporabo. Za ta dela bi bilo potrebno začasno
zagotoviti vsaj 300.000 din.
Z družbenimi organizacijami bo potrebno rešiti vprašanje skupnih prostorov. 
Po predlogu DPD »Svoboda« bi naj v pritličju bloka 12 bila knjižnica in čital
nica, v prizidku restavracije pa klubski prostori. Za ureditev prostorov bi po 
teh predlogih bilo potrebno zagotoviti vsaj 80.000 din. Krajevna skupnost bi 
sofinancirala ureditev teh prostorov po posebni pogodbi z vsemi zainteresira
nimi dejavniki.

Sklad za solidarno pomoč bo pomagal v okviru zbranih sredstev, reše
vati vse najnujnejše socialne primere, sofinansiral pa bo tudi nekatere prireditve 
^novoletno jelko, aktivnost kluba starejših občanov idr.).

Po posebnem planu bodo predvideni tudi skupni stroški poslovanja kra
jevne skupnosti, servisov in drugih služb v krajevni skupnosti. Prav tako je po
trebno urediti prostore uslužnostnega servisa in zagotoviti sredstva za opremo 
prostorov (prostorov v garaži TGA).

Predsednik sveta KS: 
ANTON KOSI 

Tajništvo
Na 8. redni seji sveta KS 10. februarja 1972 je bil delovni program za 

leto 1972 tudi sprejet.

Zm agovalke pri 
dekletih od leve : 
Jasna Škrjanec, 
Romana Kuret in 
M elanija Blaž

Jutranja telovadba

Smučarski tečaj 
T V D  „PARTIZAN” 

K i d r i č e v o
Letos je bil že sedm i sm učarski tečaj na Primožu na Pohorju; 
bil je v času zim skih počitnic od 21. do 28. januarja 1972. K a
kor vsa prejšnja leta, nas je tudi letos prijazno sprejela šola v  
tem  kraju.

Skupno nas je bilo 47, od tega 40 
tečajnikov. Letošnji tečaj je vodil Bran
ko Tonej<A strokovni vodja je bila 
Franja Pušnik, za hrano in udobje pa 
je skrbel neumorni Tumba — Anton 
Kokol. Pomagali so še vodniki: Ivanka 
Gorše, Franček Hojnik, Rado Ačimovič 
in Bogdan Operčkal.

Sedaj, ob zaključku tečaja, smo lah
ko zadovoljni, saj smo nudili štiridese
tim otrokom sedem dni smučarske šole 
in zabavo. Smučarski tečaj je potekal 
v štirih vrstah — odi najboljših pa do 
začetnikov — novincev na tečaju. Naj
boljšim smučarjem je bilo težko nuditi

nec smučarskega tečaja, saj takrat na
gradimo najboljše smučarje, najbolj 
pridnega tečajnika in priredimo zaključ
ni večer.

Zaključek smučarskega tečaja predr 
stavlja tekmovanje v slalomu. Tekmo
valna mrzlica je bila hujša kot na 
olimpiadi. Favoriti so že od ranega 
jutra pripravljali smuči in skrivali svoje 
adute pred nevarnimi tekmeci. Smu
čarska proga je bila pripravljena kot

Tomo Habj'anič pri vožnji

kaj novega, saj si je brez vlečnic težko 
zamisliti kvalitetno smučanje.

Dnevni »vozni« red se je pričel ob 
sedmi uri, ko smo s težavo dvignili 
kosti s praznih blazin, katerim so »ne
znani diverzanti« ponoči izmaknili za
maške. Po zajtrku smo odšli na smu
čišča, kjer smo smučali vse do dva
najste ure. Po kosilu je bil obvezen po
čitek in nato' še popoldne smučanje 
od petnajste do sedemnajste. Čas po 
večerji, ki je bila ob devetnajsti uri, je 
bil namenjen družabnim igram in za
bavi. Težko je reči, kateri večer je bil 
lepši, prav gotovo pa je vsem ostal v 
spominu zadnji večer, ki je bil vrhu

za prava tekmovanja. Ni manjkalo na
pisov »start« in »cilj«, »nevarni« deli 
proge pa so tudi bili označeni z do
miselnimi, malo po svoje prikrojenimi 
prometnimi znaki.

Popoldne po smučarski tekmi in sve
čanem kosilu je bila tudi nogometna 
tekma na snegu. Ekipa vodnikov, »o- 
krepljena« z dekleti, jè igrala proti 
ostalim tečajnikom: Tumbi — golmanu 
— gre zahvala, da je »okrepljena« eki
pa zmagala s 4:3.

Se enkrat se povrnimo k zaključ
nemu večeru. Ves program so pripra
vili tečajniki sami. Bilo je mnogo sme
ha na račun kronike in skečev. Izvolili 
smo tudi miss in mistra smučarskega te
čaja. Se bi lahko naštevali zanimivo
sti, vendar naj ostanejo v spominu te
čajnikov.

Za zaključek še rezultati tekmovanja:
DEKLETA: 1. Romana Kuret, 2. Jasna 

Škrjanec, 3.Melanija Blaž.
Fantje, prva skupina: (rojeni 1960. 

in mlajši):
1. Roman Kranjc, 2. Oliver Težak, 3. 

Tomo Habjanič.
Fantje, druga skupina: (rojeni 1959. 

in starejši):
1. Srečko Škrjanec, 2. Miro Žuran, 

3 Zdravko Tominc.
Želimo, da bi se tudi drugo leto 

spet srečali na Sv. Primožu!
Tob



Za vsakega je prostor —  tudi za vast
Na seji m nožičnih organizacij je  bilo ugotovljeno, da m no

gi ne vedo nič a li pa zelo m alo o delovanju TVD »PARTI
ZAN« v  Kidričevem .

P rav  to m e je  privedlo do 
tega, da sem Se odločil sezna
n iti javnost o tedenskem  delo
van ju  našega društva, posebno 
še zato, da bi se k ar največ 
ljud i ukvarja lo  s športom.

Seznami! vas bom o tem, -kdaj 
lahko pridete ali pošljete svo
jega znanca, p rija telja , ženo, 
otroka pa tudi staro  mamo ali 
očeta. Za vsakogar je  določen 
čas, kdaj lahko p ride  in n a 
red i nekaj koristnega — za 
svoje počutje in  zdravje.

m lajših  pinirk, le s  to razliko, 
da izvajajo težje posamezne 
elemente.

Od 18.15 do 20. ure
Vadba stare jših  pionirjev in 

m ladincev. Razdeljeni so po 
sposobnostih in  je  delo bolj 
■skupinsko in individualno — 
po razredih.

Od 20. do 21.30
Telovadnica je  na razpola

go članom LM Kidričevo.

Č e trte k :

od 17. d o  
2 0 . u re

Tega dne velja enak urn ik  
kot v ponedeljek ob tem  času.

Od 20. do 21.30
pa so v telovadnici vsi m la

dinci, ki drugače nim ajo svo
jega zavetišča. Tako pridejo 
na račun  vsi, k i im ajo radi 
košarko, žogo in obroč z m re
žo. In  p rav  je  tako, da priiha-

S o b o ta  in 
n e d e lja

V teh  dveh dneh imamo tre 
ninge po dogovoru —• pred po
m em bnejšim i tekm ovanji. N aj
večkrat pa ob sobotah in ne
deljah  vadimo težje elem ente 
in  gim nastične sestave. Seve
da pa tudi nastopov in tekm o
vanj ne m anjka.

S tem  sestavkom  sem želel 
seznaniti več ljud i o našem  de
lu in  jih  p rip rav iti do tega, 
da bi se nam  prik ljučili — v 
korist svojem u telesu.

TVD »Partizan« Kidričjev» 
je  s pomočjo kolektiva TGA_ 
ustvaril zavidljive pogoje za 
delo in  vključitev  v delo-vanje- 
»Partizana« — vsem članom: 
kolektiva TGA, stanovalcem  
naselja Kidričevo in  okolice,., 
p rav  tako p a  tudi njihovim  
otrokom. Zal pa se teh pogo
jev  vse prem alo poslužujemo.

M oja želja je, da bi s tem. 
krlatkim poročilom  o našem, 
delu vzbudil vsaj p ri nekate
rih  več zanim anja in  želje, da 
bi se tudi sam i vključili v p ri
zadevanje za krep itev  svoje
ga telesa in za — pestrejše- 
življenje.

ANDREJ GORŠE:

S re d a : 

od 17. do
18. u re

Počasi - pa vendar 
se premika...

T a k o  bi la h k o  re k li b o rb i 
p ro ti n ik o tin u  —  p ri nas.

V LR S rb iji že razm išljajo  
o tem, da bi prepovedali k a je 
n je v vseh javn ih  prostorih. 
Napovedujejo/ tud i prepoved 
rek lam  za tobačne izdelke p ri 
nas. Res, da smo m ed dežela
mi, ki so v  tej sm eri sto rile  še 
bore malo, a upati je, da bo 
končno le šlo na bolje. Bili b i 
preveč optim isti, če bi p riča
kovali, da bo že v enem letu 
vse urejeno.

P red  k ratk im  so v Zvezni 
republiki Nem čiji izvedli an 
keto o ka jen ju  n a  delovnem 
mestu. A nketira li so oboje: ka
dilce in  nekadilce. R ezultat je  
bil k a r  razveseljiv, saj se je  
tudi veliko kadilcev izreklo 
proti k a jen ju  na delovnem m e
stu. Tudi ti 'so spoznali, da 
kajen je n e  koristi nikom ur.

Dežele, v k a te rih  je  skrb za 
človekovo zdravje posebno 
razvita, so enostavno prepove
dali kaditi povsod tam, k je r 
se zbira večje število ljudi, v 
vseh javn ih  prostorih.

K ot zagovor nam  kadilci 
večkrat navajajo, češ še ved
no ni dokazano, da je  nikotin 
povzročitelj rakastih  obolenj..

Mogoče resda ni stoodstotnih 
dokazov za to, popolnoma jas
no pa je, da n ikotin  in  s tem  
kajen je n ikom ur ne koristi, to
rej škoduje vsem, tud i tistim , 
ki se sam i prostovoljno za
strupljajo , in  tistim , ki so žrt
ve vsiljenega kajenja.

Spomnimo se samo, kako je. 
v naši se jn i dvorani DS!

Po dveh ali tre h  u rah  se za
radi dim a od fcajenjia komajda, 
vidi od enega konca na drugi 
konec dvorane. A li se je-sploh: 
kdo zamislil nad tem, kako se,, 
sami sebe, ugonabljam o. Zad
n je čase smo »uvedli« kajenje- 
celo v jedilnici {vsaj v  u p rav 
nem  poslopju), saj !so n a  mize- 
nam estili pepelnike, da tako" 
spomnijo še tis te  kadilce, ki 
bi sicer iz uvidevnosti do o- 
stalih  ne kadili.. V erjetno ni 
med kadilci takih, ki bi vsaj- 
10 m inu t ne »zdržali« brez ci
garete v u s tih .. Pogrešam o pa. 
na m izah kozarce in vodo za 
p itje; tudi šipkov čaj bi lahko- 
pomudili,.vendar za take stvari 
dosedaj n i bilo razum evanja.

V erjetno ne bo potrebno le
piti na stene razn ih  napisov o- 
prepovedi kajenja, ko bo spre
je t tak  ukrep  -v državnem  m e
rilu; saj smo sposobni to u re
diti sami — brez parol in  za
konskih določil..

T o r e k :  

od  17. d o
18.15

N ajveč zm ag je  društvu pri- 
telovad il Radovan A čim ovič

P o n e d e lje k : 

od 17. do  
18.15

P ri tem  oddelku sodelujejo 
p ionirke od prvega do petega 
razreda. Delovni program  je  v 
glavnem  rekreacijsk i in  gibal
no izobraževalni — koti ga 
imenujem o. Obenem tu d i va
dijo vaje, k i so predvidene za 
tekm ovanje m lajših  pionirk.
Od 18.15 do 20. ure

Cas telesne vzgoje -učenk še
stega, sedm ega in  osmega raz
reda  in  m ladink. P rogram  je 
nadaljevaln i in  zahtevnejši, 
k e r  to zahtevajo tud i tekm o
valne vaje za razred  v išjih  p i
onirk.
Od 20. ure naprej
Ob tem  času se zbero stare jši 
ali bolje rečeno: vsi tisti., k i se 
zavedajo nujnosti večjega gi
banja. Najčešće -igrajo d ina
mično igro —■ -košarko, vsak 
seveda po svojih  s-posobnostih.

To uro bi lalhko imenovali 
tud i u ra  »živ — žav«. Ob tem  
času p rihajajo  v telovadnico 
naši najm lajši v sprem stvu 
mamice ali očka ali k a r -obeh. 
Tako, vidite, im ajo tudi naši 
predšolski o troci na voljo te
lovadne rekvizite. To je u ra  
radosti, h k ra ti pa obojestran
skega zadovoljstva. Ustrezite 
svojem u otroku in prid ružite  
se nam!

Od 18. do 20 ure
To j.e čas treninga naših  tek 

movalcev in  tekm ovalk v  gim 
nastik i; to  so tren ing i po tek
m ovalnem  načrtu . So naporni 
i-n zanim ivi sam o za tiste, ki 
dosegajo dobre rezu lta te  in  
napredujejo.

Od 20. do 21.30
To je  čas vadbe naših žena 
in mamic, ki so ves dan zapo
slene p ri delu. Nam en te  vad
be je  v tem, da oblikuje telo 
in vpliva na to, da si vadeče 
ne pridobe odvečnih kilogra
mov. K repijo tis te  dele miši
čevja, ki drugače pretežno mi
ruje. Mislim pa, d a  b i si- za to 
uro in pol m oralo n a jti več 
žena — čas! Pra-v vsaki je  -nuj
no potrebno, da se vsaj enk ra t 
tedensko malo razgiba in spro
sti.

P e te k : 
od 17. do  
2 0 . u re

V elja torkov u rn ik  (mlajši 
in  stare jši p ion irji te r  m la

dinci).

Na akadem iji 
»Partizana« K idri
čevo

j a jo sem, da tu  trošijo  svojo 
odvečno energijo; -mnogo bolj 
prav, ko t pa da hi sedeli 
v gostilni ob steklenici alko
hola -in -s cigatrteto v  ustih. 
Tukaj se zberejo in so skupaj, 
pa tako vsaj m alo pozabijo, da 
k ljub  že večkrat ponovljenim  
obljubam  še sedaj nim ajo svo
jega prostora.

V tem  času se žber-ejo m laj- 
p ion irji p rvega do vključno 

etega razreda. P lan  dela je 
odoben delovnem u planu

IZDAJA DELAVSKI SVET TOVARNE GLINICE IN ALUMINIJA 
»BORIS KIDRIČ« KIDRIČEVO 

UREDNIŠKI ODBOR:
Franc Vrlič -— predsednik, člani: Stojan Kerbier, dipl. inž., Franc 
Kolarič, Milan Nežmah, Janez Sukič in odgovorni urednik tovarniškega 

časopisa Stane Tonejc, dipl. inž.
Tisk: ZGP »Pomurski lisk« v Murski Soboti.

Rokopisov in slik ne vračamo.

Nastop članov »Partizana« na telovadni akadem iji

Od 20. do 21.30
Ponovno se dobijo stare jši 

ljudje, taki, ki žele ig rati m a
lo odbojko, si u r iti telo ali se 
kako drugače razvedriti.

N jihov cilj pa je  eden — vsi 
žele sprostiti svoje prenapete 
mišice. To je vadba članov sin
d ikata TGA.

Vsi vemo, -kako nam  je  vad
ba telesa potrebna, ali vsaj 
naj bi vedeli, da se nas mora 
vključiti čimveč, da bomo lah
ko skrbeli za svoje telo.


